
I U L I A N V I S A : • 

T EAT RU L E UN V I S  
Î N  CARE TOT U L  
E S T E  P OS I B I L  

- Stimate lu llan Vişa, iatA-vi aşadar revenit la Sibiu. De 
ce afi finut si vii intoarceti aici! 

- Pentru că sînt din Sibiu. Şi pentru că aici am început 
teatru l .  Nu  m-a tentat n iciodată să fac teatru la B ucure�ti , n u  
a m  luptat n iciodată să ajung î n  Bucure�ti . . .  

- Dar fAceati deja teatru - la Copenhaga ... 
- Cu atît mai pujin doream să v in la Bucureşti. In Dn-

nemarca am învăjat că important e ceea ce faci ,  nu und<
fac i .  Eu vreau să fac teatru la S ibiu.  Şt i ind ce s-a intimpld :  
cu teatrul de aici . . .  Am ambijia mea - dm cind în cînd, im1 
place să îmi creez probleme. Imi place să-mi creez obstaco
le, chiar ş i  în real i zarea u nui spectacol, ca să am de luptat 
cu ceva. Pentru că luptînd, zbătîndu-te, giiseşti; eu voiam să 
găsesc. Şi atunci mi-am zis  că asta e o situatie care mă tentează, 
îmi fac şi mie bine, îmi dau şi mie energi i  ş i  sperante, pentru 
că e un l ucru pe care îl  i au de la zero. Imi place să iau l ucruri le 
de la zero, să lucrez în perspectivă, n u  să fac un specta
col , să rezolv un moment şi după aceea să p lec. Mă angrenez 
într-o activitate în cl ipa în care �ti u  că ea durează, că poate 
să aj ungă undeva, într-o anumită perioadă de timp. 

- Dar care a fost obstacolul major în Danemarca! 
- P,<colo, ai l ibertate şi  o poti folosi; întrebarea e cit de 

bine o foloseşti. Aju ns acolo, mi-am zis: Doamne, dacă aş fi 
avut l i bertatea asta la vîrsta de optsprezece ani ,  l a  înce
put, aş fi putut oare să mă păstrez eu, ca individ, la n ivel ul 
l a  care sînt acum? Oare nu m-a� f i  degradat? Există o mu ljime 
de tentatii , nu-i uşor ... De m ulte ori îmi spuneam: mai bine 
era în România, cind nu puteam alege, cind decideau altii 
pentru m ine. Nu ştii ce să alegi. Ş i  ii înjeleg pe tinerii de
busolaji de acolo, inteleg toate relele astea pe care ji le aduce 

o l ibertate totală, pentru ca ea are şi o m ultime de efecte 
negative. Şi mi-am spus :  Bine că m-am format acasă, �i  acum 
mă «colorez»,  pri mesc noi valente, decît să mă f i  format aici 
�i să ajung . . .  ştiu eu unde? Eu  am plecat gata format, �i am 
încercat să mă redeschid. Ajuns in Occident la treizeci �i  trei 
de ani, nu mai poji să spui că nu ştii c ine eşt i ;  or, eu ştiam 
cine sînt. 

- Şi ce ati mai af lat despre dumneavoastrA! 
- Coborît dintr-o dată la  n ivelu l  zero, am zis :  acum să 

văd totuşi c ine sînt. Şi am reuşit să-mi dau ni�te răspun
suri, mai mull sau mai pujin muljumitoare, dar acum �tiu mai 
multe despre m ine decît inainte. Am invăjat să nu dau verdicte; 
de mu lte ori imi spu neam : dacă nu inteleg ceva, poate că 
nu sint eu pregătit să injeleg. Inainta �tiam că asta e bu
nă, asta e rea. Acolo am in văjat să d i sting ş i  nuantele culori lor. 
Inainte ştiam doar de negru ş i  alb. Acum �tiu că negrul are 
foarte mu lte nuante, iar ca să ajungi la culoarea albă trebuie 
să se adune toate cu lori le:  albul n u  este alb, este rezultatul 
unei intense colaborări intre foarte multe n uanje. In  orice 
caz, ştiu mai multe despre mine �i despre cei lalti decit atunci 
cind am plecat de aici, la virsta «fatală» de treizeci ş i  trei 
de ani. De la tre izeci ş' i trei de ani incepe cobori�u l, dar la 
patruzeci de an i incepe o nouă ti nereje. Şi asta am 
simjit-o: la virsta de patruzeci de ani s imteam deja că nu mai 
sint mu ltumit de mine, că trebuie să fac ceva ca să ies d in  
ceea ce  am fost . . .  

- L a  Sibiu ati avut parte din plin d e  obstacole ... 
- Da, m-am lăfăit in obstacole !  
- Au existat «obstacole» ş i  în teatru !  Cum afi scApat de 

ele! 
- Am trimis n işte actori la  pensie, am dat afară n i �te fi

guranji de care nu aveam nevoie, am incercat să cură! teatrul 
de oameni i  care nu erau inte resati să lucreze cinstit. 

- Credeti cii ati reuşit! 
- In parte, da; dar nu am terminat. N-am avut timp, a 

trebuit să-mi concentrez atentia asupra spectacolelor, dar ope
rati unea va conti nua. 1 ntenjionez să rămînă in teatru numai 
cei care vor să facă teatru ş i  cărora le place să facă asta. I n  
teatru n u  poji ex i sta dacă n u  îţi place teatrul . N imeni nu este 
obl igat să ia salariu de la un teatru. 

- Aşadar, nu afi avut nevoie de o lege a teatrelor pentru 
asta! Si inteleg cii sîntefi un director care nu are nevoie 
de o lege a teatrelorl Au fost situatii pe care le-afi f i  putut 
rezolva mai uşor dacii ar fi existat o astfel de lege! 

- N u .  Un d� rector de teat ru ,  daca e reg1zor, daca e actor, 
aşadar profesion i st,  are legea lu i .  Şi teatru l are legea lu i .  
N i meni nu poate să dea valoare unui  ador, n ici o lege. E�ti 
bun, te folosesc. Nu e�ti bun la m ine, poate e�ti bun la allu l. 
Actorii buni joacă. Cei pro�ti nu joacă. Şi dacă ti-e teamă 
să-i dai afară, după un t imp ei  si ngu ri se scot din c i rcuit, 
ei si nguri se dau afară ... La teatrul  din Sibiu, toată l umea joacă. 
Nu există actor care să nu joace. 

- I ntr-adevăr, ambele spectacole pe care le-afi montat 
aici au o distributie foarte generoasă ... Dar, fiindcă a venit 
vorba de spectacole, s-ar zice că preferati dramaturgia con 
temporană, dacă j u decăm după autorii pe care i-afi propus 
acum ... 

- Nu . . .  De la tragedia greacă şi pînă la teatrul contemporan 
am montat de toate, adică nu m-am cantonat într-o anumită 
zonă, nu am o preferinjă excl usivă. Dacă ar fi totu�i să-mi 
descopăr preferinte, atunci a� zice că sînt tentat mai degrabă 
de textul c lasic, care are mai mullă sevă, care are mai mu lte 
�anse de a se transforma într-un spectacol bun, pentru că este 
foarte bogat �i ai mai multe e lemente din care să-ji constru ie�ti 
spectacolul tău. A�a e la Shakespeare, la Mol iere sau la Gol
don i, iar dintre contemporani,  la cei mari, ca Beckett, care 
e un autor extraordinar . . .  

- Cum alegeti textu l !  
- Aleg u n  text î n  cl ipa î n  care am o imagine. Dacă textul 

imi dă o imagine, îl reti n .  Dacă nu îmi dă nici o i magine, 
dacă mă chinui  s-o găsesc, să-I v izual izez, e semn că n u  
l-aş putea face. Pentru m i n e  imaginea contează. Pentru m ine, 
teatrul e un vis în care totul  e pos ibi l .  

- Dar atunci cînd un text v-a sugerat o imagine, se poate 
întîmpla să sacrif icati anumite pasaje care nu se potrivesc cu 
imaginea respectivă! 

- Ştij i ,  eu am în văjat de la Esrig un l ucru - am învăjat 
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multe dar ,  referitor la această întrebare, un lucru: renu njă, 
strînge din dinti atunci cînd s imti că nu se potriveşte. Mai 
sînt mu lte spectacole de făcut, o laci în spectacolul  urmă
tor, dacă ti se iveşte ocazia .  Las-o, mergi pe drumul pe care 
ti-I dictează spectacolul ,  e vocea spectacolu lu i ,  spectacolu l  te 
conduce. Dacă sped'i:lcolu l  îji spune că nu «f ine», nu are rost 
să te încăpăjînezi. 1 ar un spectacol se formează în repeti
ţ i i  . . .  

- Dar dacă , totuşi, imaginea care s-a format, emancipîn
du-se într-o anumită măsură faţă de text, intră în contradicţie 
cu anu mite pasaje din piesă! 

- Acelea trebuie scoase, spectacolu l  însuşi fi-o dictea
ză. Dacă a i  această imagine-cheie, care consideri că este va
labilă şi  care te interesează, atunci totul se organizează în 
juru l  ei. Ceea ce nu «fine» trebuie dat la o parte. Intr-un 
fel, e foarte greu de stab i l it ce anume conduce . . .  De fapt, 
într-un fel, conducem noi - ca în şedinţele de spiritism: 
noi, de fapt, cerem ceea ce vrem. Adică, noi atragem energia 
care ne convine sau care « ri mează» cu noi . . .  

- Vizafl un anume tip de comunicare teatrală! Cu sens 
unic sau în ambele sensu ri! 

- Tn ambele sensuri ,  cu s iguranjă. Aş dori ,  adică aş avea 
ca ideal - dacă-1 pot numi aşa, cuvîntul mă sperie, dar hai 
să-I folosesc - teatru l-terapie. Nu ştiu dacă am să aj ung vre
odată la el, dar încerc; în fiecare spectacol încerc cîte un 
moment de gen u l  acesta. Incerc construirea unor spaţ i i  care 
să atragă spectatorul ,  să-I schimbe, să-I Iacă să comunice altfel 
cu actoru l ... Eu cred mai m ult în puterea teatru lui  care nu spune 
n imic, care nu foloseşte cuvîntul, care reuşeşte să comunice 
prin privire: să stai, să priveşti un spectator în ochi pînă în 
cl ipa în care se întîmplă ceva cu el,  pînă cînd înţelege ce 
îi ceri de fapt. Aş vrea să-I lac pe spectator să fie ca o ceară 
care se încă lzeşte şi care începe să ia formele pe care doreşti 
tu să le ia ... Dar ş i  tu să iei forma pe care el 'j i-o cere. Acesta 
cred că este adevăratul  teatru. Eu am studiat foarte mu lt teatrul 
ant ic :  nu mai ştiu dacă în traduceri le româneşti apar acele 
pasaje extraordinare în care se indică modul  în care corul 
trebuia să cînte şi cum trebuia spus textul .. . Numai cit ind lu
cruri le astea îji tiai seama unde era dus spectatoru l ,  ce însemna 
orchestra aceea care cînta, cum se năştea acea stare care pre
gătea spiritul; apoi venea corul care dăntu ia, care incanta, 
nebunia asta se combina cu orchestra şi apoi abia i ntra actoru l :  
actorul n u  intra nepregătit, ş i  erai introdus intr-un spaji u în 
care nu mai puteai să nu accepţi ceea ce fi se oferea. 

- Aşadar, se crea ceea ce n umifi «O formă de 
energie»! 

- Da, era un ritual, o formă de energie, de căutare a ener
giei .  De fapt, de aici a şi p lecat teatru l. Noi de fapt revenim 
la lucruri le astea, care astăzi se numesc experimente . . .  Actorul 
era un preot care oficia, un i ntermediar între credincios şi 
Dumnezeu. Actorul nu trebuie să reprezinte, el trebuie să 
existe aici şi acum ...  Eu cred că teatru l ar trebui să devină 
ce a fost odată: catharsisu l. Asta este. Dacă faci astăzi cathars i s  
se zice : «Ah,  un experiment, am mai văzut aşa ceva şi la  Ber l in ,  
l a  nu şt iu care festival». Nu este adevărat, noi  nu facem ex
perimente, noi nu facem decît să rel uăm experientele, sau 
să le înţelegem abia acum . . .  Omen i rea le-a digerat. Noi, ca 
indivizi ,  descoperim de fiecare dată vechi adevăruri .  Şi 
atunci, să revenim la valoarea pe care teatrul a avut-o odată: 
cred că ăsta este teatrul adevărat: teatru l în care noi ne găsim 
pe noi înşine. Şi în cl ipa în care voi putea face aşa ceva, 
cred că am să fiu mulţumit. . .  

- N u  v ă  întreb dacă credeţi c ă  asta s e  poate realiza ş i  
cu piese româneşti contemporane, fiindcă ar trebui să vă în
treb mai întîi, ş i  eu, ce piese romineşti afi citit de cînd 
v-afi întors - după cele 14-15 ore zilnice de repetiţii, de 
antrenament corporal ş i  vocal cu actori i, de gherilă admin istra
tivă ... Vă întreb, în schimb, dacă credeti că sînt necesare legi 
protecfioniste pentru dramaturgla noastră ... 

- Nu ,  nu cred aşa ceva. Eu cred in  valoarea care se im
pune; dacă ex i stă. Restu l este pol itică. Or, noi am aju ns la 
momentul în care un ica politică este d in  nou valoarea: eşti 
bun, te joc; nu eşti, lasă-mă, domnu le, să-mi văd de trea
bă!  

- Mulfi dramatu rgi contemporani se plîng că nu le sînt 
cu noscute textele. De cînd afi revenit în fară, vi s-a propus 
vreun text original !  

- Nu. 
- Păi vedeti! Sînteţi vinovat . . .  
- ?! 
- ...  că nu i-afl căutat, că nu le-afi scotocit prin serta-

re ... 
- Nu obi şnuiesc să deschid sertarele altora, dacă ei nu 

vor să le deschidă. Asta e treaba lor. De altfel, n u  mai au 
n ici o scuză:  scuza cu sertaru l a dispărut. . .  Acum mobi la este 
şi foarte scumpă . . .  lasă sertarul,  fă mobilă fără sertar, pune 
textul pe masă . . .  I ar dacă totuşi dau texte, le dau in Bucu
reşti, ceea ce este iarăşi foarte relevant: «Să fiu j ucat in Bu
cureşti i»  E i  nu vor să fie jucaţi in teatru, ei  vor să fie jucaţi 
in Bucureşti . . .  

- lată-ne aj unşi  la proiecte . . .  
- Proiectele f in,  pînă una-alta, şi de posibil ităţile de a 

aduce actor i .  Deocamdată nimeni nu s-a înscris, nimeni nu 
s-a anuntat. Eu pot să fac proiecte in funcţie de actori i care 
sînt aici, dar sper să reuşesc să mai aduc actori, ca să pot să 
gîndesc ceva şi d i ncolo de starea actuală <! teatru lu i .  Din păcate, 
însă, nu se găsesc locu inţe. Nef i i nd locuinţe, nu v in  oa
meni. Şi uite-aşa, ne învirtim intr-un cerc vicios . . .  Oricum, ve
nind aici, am găsit o anum ită stare de l ucruri ; m-am adaptat 
acestei stări, iar acum pot să propun spectacole bazindu-mă 
pe actor i i  pe care ii am, poate şi în speranta că vor mai veni 
şi alţ i i . . .  

· 

- Şi, în conditiile acestea, ce v-ati gîn dit să mai mon
tafi! 

- Jacques fatalistul al lui Diderot, un spectaco� cu două 
personaje după Arrabal, am tradus şi nişte texte de Franca 
Rame, numai cu femei - deci am să lac şi un spectacol numai 
cu lemei :  ni şte monoloage tragice, dramatice, comice -, apoi 
un spectaco l după Decameronul l u i  Boccaccio  . . .  Deci cam asta 
ar l i :  spectacole pe care le «văd», le pregătesc, ştiu cum vreau 
să le lac. 

- Sînt cumva spectacole pe care le-afi mai făcut şi în 
Danemarca! 

- A, nu. Eu lac arareori un spectacol de două ori . Dacă 
reiau totuşi un spectacol, îl reiau pentru că nu m-a mulţumit 
prima formulă, dar în nic i  un caz nu- l  repet. Acum , scena 
imi oferă şi ea mai multe posibi l ităţ i .  De altfe l,  cînd am venit, 
am început cu refacerea sce ne i ,  care acum poate li co ncepută 
diferit de la un spectacol la altu l .  Posib i l ităţ i le scenei actuale 
nu au fost încă epuizate, dar vrem oricum să ieşim şi in  alte 
spaj i i  de joc. 

- Avefi deja în vedere ceva anume! 
- Da, j ucăm deja in foaier, şi  sintem în tratative ş i  pentru 

n işte pivnije de la Muzeul Brukenthal, care stau nefolosite. 
E ste posibi l  să ieşim şi în aer l iber, probabi 1 că la anul ,  in 
august-septembrie, vom organiza prima ediţie a unui festival 
i nternaţ ional Shakespeare in aer liber, Sibiul  oferind m ulte po
sibi l ităţi . . .  

- Cu ce fonduri! 
- Avem prom isiuni  de ajutor din partea Min isteru lui Cul-

turi i ,  de asemenea din partea Fundaţiei pentru Tineret, care 
ne-a sprij init ş i  în toată perioada asta, şi mai sint i nteresaţi 
şi alţi i ,  un i i  chiar ne roagă să nu i i  uităm ca sponsori ai fes
tiva lu lu i ,  ceea ce, evident, ne bucură foarte tare. Apoi încercăm 
să real izăm o sală-studio, prin adaptarea actualei săli de re
petiţii şi prin mutarea u nor pereţi; oricum, ea va continua să 
funcţioneze ca sală de repetiţ i i ,  dar avem nevoie şi de o sa
lă-stud io, căci noi nu avem posibi l itatea să dăm două spec
tacole in aceeaşi z i .  Iar  intenţia de a atrage cît mai mult public 
spre teatru vrem să o materi ali zăm şi transformînd teatrul 
intr-un centru de cultură, care să cuprindă şi expoziţ i i  de pic
tură, sculptură. 1 ar această proiectată sală-studio ar putea li 
folosită după spectacol şi pentru d iscuţ i i  ori pentru concerte 
de cameră . . .  

- Afi fost invitat să montafi ceva şi  în  Bucureşti! 
- Da. Voi monta, probabil, Richard 1 1  la Teatrul Naţional 

din Bucureşti, un spectacol pe care voiam să-I lac cu ani în 
urmă, împreună cu Ovidiu 1 u l i u  Moldovan şi cu al fii. La in
ceputul lun i i  apri l ie ar putea incepe repetiţi i le. Am mai primit 
propuneri şi din partea altor teatre, ş i  din ţară, dar intenţia 
mea este să fac cît mai m u lt cu putinţă in primul rînd pentru 
Sibiu. 
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